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Veliki intervju: Konrad Bezjak 

Pogovarjala se je: Tatjana Jamnik Pocajt 

 

»Fantje, tu pardona nema!« 

 
Po navedbah občina letos obeležuje 140 let kulturne dejavnosti na tem območju. Pri tem se 
sklicujemo na Informator št. 2 iz junija 1976, ki ga je izdal Občinski svet zveze sindikatov 
Slovenije občine Maribor – komisija za kulturo, v katerem je na 3. strani zapisano: »V 
Vurberku je osnovna šola že od leta 1799. V dobi narodnega preporoda pa so vaščani leta 
1871 ustanovili Slovensko društvo.« Kasneje so se poimenovanja spreminjala v Katoliško 
prosvetno društvo, nato samo Prosvetno društvo in Kulturno društvo Vurberk. Namen teh 
društev je bilo ukvarjanje s kulturno dejavnostjo kot je gledališče, pevski zbori, folklora in 
podobno. Iz tega podatka torej sklepamo, da tudi gledališka tradicija sega v tiste čase, 
čeprav ne obstajajo nobeni drugi pisni in slikovni viri.   
 
Kot piše v nadaljevanju zapisnika, je v letu 1976 delovalo v kraju »eno najbolj delavnih 
prosvetnih društev v mariborski občini«, katerega predsednik, režiser in igralec je bil takrat 
Konrad Bezjak. V šestedesetih in sedemdesetih letih  se je kot režiser podpisal pod okoli 20 
predstav in bil pobudnik za ureditev letnega odra na vurberškem gradu, kjer se še danes 
odvijajo številne prireditve, tudi gledališke. Lahko bi rekli, da velja Konrad Bezjak za nestorja 
amaterskega gledališča v Občini Duplek, je njegov sinonim in vzor mnogim mlajšim, ki 
nadaljujejo s to tradicijo. Z iskrivim  sogovornikom sva obujala spomine na tiste čase, ki jih 
ima vse lepo skrbno dokumentirane v svojem dnevniku in foto albumu.  

 

 Konrad Bezjak kot Jurij Kozjak, 1970 
 

 Konrad Bezjak kot Deseti brat, 1972 
 

Gospod Konrad, najprej eno bolj filozofsko vprašanje: Kaj po vašem mnenju žene ljudi 
ali jih privlači, da se gredo gledališče? Tradicija gledališča sega še v stare grške čase. 
Na dupleškem območju pa je tudi že več desetletna tradicija gledališke dejavnosti. 
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To je obširno vprašanje. Po mojih izkušnjah, to je kakšnih petdeset let nazaj, takrat še ni bilo 

televizije in radia, zato so se ljudje srečevali kakorkoli so vedeli in znali. In gledališka 

dejavnost je bila stalno prisotna, ker so se nekateri radi izobraţevali in nastopali in so uţivali 

v tem. To je bila neke vrste vzgoja naših krajanov. Spominjam se, ko sem zbiral igralce in 

sem imel na primer kakšnega kmeta, ki ni znal ravno najbolje čitati, in so vsi rekli `iz tega ne 

bo nič`, potem pa se je človek potrudil in na koncu je zaigral, lahko bi rekel, skoraj 

profesionalno. To je bila po moje tudi vzgoja teh ljudi, ki so pri tem sodelovali.  

 
Kako pa ste vi pričeli in se navdušili za gledališko življenje na odrskih deskah? 

 

To je ţe daleč nazaj. Pričel sem ţe kot otrok v šoli, takoj ko je bila končana II. Svetovna vojna 

in smo začeli znova govoriti slovensko. Ţe takrat sem bil pri vsaki igrici zraven. To je bilo v 

osnovni šoli v Koreni. Takrat smo igrali Janko in Metka in podobne stvari in jaz sem pri tem 

sodeloval. Ţe takrat sem bil malo zastrupljen s tem. Pozneje, ko smo končali osnovno šolo, 

sem vstopil v mladinsko organizacijo. Tudi tam je ţe bila gledališka skupina in takoj sem bil 

zraven. Takrat so bile v Koreni kar tri gledališke skupine: mladinska, gasilska in od kulturno 

umetniškega društva. Moţnosti za igranje so bile kjer koli, če so te le zraven povabili. Tako se 

je pričela ta moja dejavnost.  

 
Dolga leta ste bili igralec in režiser (okoli 20 let). Ste razmišljali kdaj ali si želeli, da bi 
to postal vaš profesionalen poklic? 

 

To ravno ne, ker nisem imel takšne izobrazbe. To je bila moja ljubiteljska dejavnost.   

 
Kaj pa je sicer bil vaš poklic v življenju, s čim ste se preživljali? 
 

Končano imam trgovsko poslovodsko šolo. 35 let sem bil trgovski poslovodja. Zraven pa sem 

imel še ljubiteljske dejavnosti, predvsem gledališko, potem pevsko pa tudi folklorno in to me 

je spremljalo celo ţivljenje.  

 
In kako ste usklajevali službo, družino in še gledališče? Vse te dejavnosti, ki ste jih 
našteli, to zahteva precej časa in energije. 

 

To je bil problem. Vaje smo imeli predvsem popoldan oziroma zvečer. Ko si končal sluţbo, si 

nato odšel na kakšno akcijo, na vaje ali delovno ali kakšno drugo akcijo.  

 
Delo režiserja je odgovorno ne glede na to ali delate to profesionalno ali amatersko. 
Kako ste obvladali problem nediscipline med člani (npr. da niso hodili na vaje ali 
druge poteze, ki rušijo odnose v skupini ali ogrožajo predstavo)? Predstava mora biti 
dobra ne glede na vse.  

 

To je bilo pa tako. Kadar smo imeli velike predstave, kot sta bili na primer Juri Kozjak in 

Deseti brat, takrat sem imel okoli 70 do 80 ljudi (igralcev in statistov). Vendar smo se ţe prej 

dogovorili: »Fantje, tu pardona nema, zdaj moramo zbrati vse moči, biti disciplinirani in 

ubogat  in prihajat na vaje, na sestanke in vse ostalo, potem bomo tudi imeli rezultate.« Vzeli 

so me resno in moram reči, da je bila vseskozi disciplina na višku. Tu pa tam je bilo tudi kaj, 

ampak ni bilo tako pomembno. In bil sem zadovoljen vseskozi, da so me poslušali, zato smo 

potem tudi imeli uspehe.   

 
Kako ste se kalili kot režiser? 
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Kot sem rekel, sem ţe prej dolga leta igral v različnih gledaliških skupinah, potem pa sem 

prevzel reţiserstvo na Vurberku. Ni bilo ravno veliko ljudi na izbiro, ki bi jih lahko izbirali ali 

poklicali. Takrat je Zveza kulturnih organizacij organizirala razne seminarje za reţiserje, za 

scenografa, potem za ličenje in šminkanje in dramska skupina je morala vsa ta področja 

obvladati. Jaz sem se udeleţil večina tega, zraven je šlo še nekaj drugih članov in na ta način 

smo se v tej smeri izobraţevali. Kar se pa tiče samega reţiserstva, pa sem tudi obiskoval 

tečaje najprej v Mariboru in potem, ko sem imel ţe neke rezultate, ko je bilo za mano ţe par 

predstav, so me funkcionarji na Zvezi kulturnih organizacij še malo bolj podprli in me poslali 

na republiški reţiserski seminar, ki je bil vsako leto v počitnicah. To je trajalo kakih deset let 

in vsake počitnice sem bil na teh seminarjih. Tam smo pridobili ogromno. Tja so prišli 

amaterji iz cele Slovenije, predavali so nam gledališki igralci, reţiserji in scenografi na 

republiškem nivoju. Poleg tega smo si določene informacije izmenjali tudi med sabo.  

 
Vam je ostala v spominu kakšna prav posebej prisrčna dogodivščina z igralci v času 
nastajanja predstave? 

 

Kar precej je bilo tega. Mi smo igrali predvsem na prostem in včasih nam je ponagajalo 

vreme. Nekoč, ko smo ravno pričeli predstavo, se je naenkrat vlil deţ in nismo mogli 

nadaljevati. Toda publika je vztrajala, da smo morali nadaljevati tudi v deţju pod kakšnimi 

deţniki. In zaradi publike smo vztrajali in predstavo odigrali do konca.    

 
Ali so bili tudi kakšni zapleti, za katere bi želeli, da jih ne bi bilo (npr. med nastajanjem 
predstave ali na samem prizorišču? 
 

Leta 1969 sem si umislil letno gledališče na vurberškem gradu, na grajskem dvorišču. Ogledal 

sem si situacijo, kako zgleda vse skupaj, tisti breg in same ruševine. Ampak mislil sem si: iz 

tega bi se dalo nekaj narediti. Ko sem bil še predsednik društva, sem nekega dne poklical 

svoje odbornike skupaj in jim predlagal: »Fantje, kaj če bi mi na tem grajskem dvorišču 

naredili take terase, pa posekali trnje in napravili prostor za naše igranje.« No, in to se je tudi 

zgodilo. V akcijo so se vključili vsi člani. Najprej smo očistili tisti breg, posekali trnje, 

napravili terase in to vse ročno. To je bilo še in še delovnih ur in iz tega je nazadnje nastalo 

letno gledališče na Vurberku, ki sluţi svojemu namenu še danes. Tam se odvijajo razni 

koncerti in Festival narodnozabavne glasbe in tako dalje.  

 
Če bi pogledali nazaj na vaše celotno gledališko delovanje, kaj se vam zdi vaš 
najpomembnejši prispevek? 

 

No, prav to o čemer sem pravkar govoril, to da smo napravili letni oder, se mi zdi 

najpomembnejše. To je bilo res nekaj lepega in lahko še danes koristijo. Ja, to se mi zdi pravi 

vrhunec, kjer smo potem začeli igrati te večje igre, za katere je bilo potrebno 70 do 80 ljudi, 

da smo lahko napravili velike predstave. Na malem odru, to ne bi bilo mogoče, tukaj na 

letnem odru, pa se je dalo.   

 
Kateri so bili, po vašem mnenju, glavni razlogi, da so v preteklosti gledališke skupine 
na tem območju prenehale s svojim delovanjem? V desetletjih delovanja gledališč, 
nobeno nima kontinuitete do današnjega dne. Ni enostavno spraviti v pogon skupino 
ljudi in napraviti predstavo, ki navduši občinstvo. 

 

Ja, pri vsaki dejavnosti, ki se prične, to nekaj časa raste in pride na neki nivo, potem pa začne 

upadati. Tako je tudi na drugih področjih, recimo na pevskem ali pri folklori. Najprej vse 

skupaj raste, nato se doseţe neka raven, potem pa začne upadati. Na našem koncu, spomine 
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imam za 60 let nazaj, v vseh teh letih ni bilo tako drastično. Vedno znova so se pojavile 

kakšne skupine, čeprav ne tako redno. Ljudje so se menjavali, drugače ne gre. Mladi 

prihajajo, stari odhajajo. To se vedno spreminja.  

 
Spremljate kaj tudi naša profesionalna gledališča? Vam je kateri režiser še posebej pri 
srcu oziroma ali ste imeli v časih svojega gledališkega udejstvovanja kakšnega 
vzornika med profesionalnimi gledališkimi igralci in režiserji? 

 

Sčasoma sem se spoznal z vsemi pomembnimi igralci v mariborskem gledališču, od 

Tovornika so Samca in Vičarja. Oni so tudi prihajali na naše predstave in smo si določene 

nasvete med sabo tudi izmenjali. K nam je prišel tudi Tone Partljič, tudi on nam je pomagal z 

raznimi nasveti in ostali smo dobri prijatelji. Če smo kaj potrebovali v gledališču, obleke na 

primer in rekvizite, smo si to lahko izposodili. In prav preko teh ljudi, ki smo jih tam poznali, 

smo dobili vse, kar smo potrebovali. Nikoli nismo imeli problemov. Prišel sem v gledališče in 

povedal, kaj potrebujem in to sem tudi dobil.    

 
Se vam zdi pomembno, da se v Sloveniji ohranja amaterska gledališka tradicija na 
podeželju? Slovenci smo namreč znani po izredno velikem številu amaterskih 
gledaliških skupin (baje jih imamo celo več kot v New Yorku). 

 

Mislim, da je potrebno, celo nujno, da se vse to še naprej vzdrţuje oziroma se celo širi, saj 

ima takšna kulturna dejavnost pomen za celotno druţbo. Vsekakor je treba s tem nadaljevati. 

Tudi pri ljudeh opaţam, zdaj ko smo s tem prenehali, da me spodbujajo in pravijo, da bi še 

igrali: »Dajmo še to pa še ono…« Še vedno imajo zanimanje. Je pa to v današnjem času teţko 

organizirati, problem je s časom, pa tudi ljudje so druge mentalitete. Niso več tako ubogljivi, 

kot so včasih bili. Zdaj so bolj za denar, prej nismo nikoli imeli denarja, vse smo delali 

prostovoljno.   

 
Bi imeli za mlajšo generacijo gledališčnikov kakšen nasvet ali priporočilo? Iz 
kakšnega testa naj bo gledališki igralec? 

 

Dober gledališki igralec mora biti res vsestranski. Znati mora peti, plesati, kot na primer pri 

folklori, ker se te tri panoge lahko poveţejo, torej petje, ples in gledališka ustvarjalnost.  To se 

zmeraj prepleta in moraš znati in eno in drugo. Če imaš ljudi, ki vse to znajo, je to toliko 

boljše za predstavo.   

 
Ali še kdaj obujate spomine s staro družbo na svoja gledališka leta? Vaš fotoalbum je 
bogat s slikami. 

 

Ja, vsekakor. Nikoli ne bo pozabljeno, kaj vse smo skupaj ustvarili. Zdaj se spominjamo za 

nazaj,. Bilo je prijetno in ljudje, ki so nas spremljali, so bili z nami zadovoljni, tako da je šlo 

vse v pozitivni smeri.  

 
Hvala za pogovor. 
 
 
Objavljeno v Novicah občine Duplek št. 2/ 22. junij 2011, str. 35-37.  


